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Protokół nr 7 

z wyjazdowego posiedzenia Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich 

Sejmiku Województwa Śląskiego 

w dniu 17 czerwca 2019 roku 
na terenie Stacji Doświadczalnej oceny Odmian w Pawłowicach  

 
Posiedzenie prowadził Pan Rafał Kandziora, Przewodniczący Komisji Rolnictwa 
i Terenów Wiejskich. Członkowie Komisji zgodnie z listą obecności (załącznik nr 1 do 
protokołu). W posiedzeniu uczestniczyli także goście zgodnie z listą obecności 
(załącznik nr 2 do protokołu). 

PORZĄDEK POSIEDZENIA 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  
2. Omówienie Raportu o stanie województwa za rok 2018. 
3. Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji.  
4. Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej z budżetu Województwa Śląskiego w formie 
dotacji celowej Gminom województwa śląskiego na realizację zadań wybranych 
w ramach Marszałkowskiego Konkursu „Inicjatywa Sołecka” w 2019 roku. 

5. Prezentacja Porejestrowego Doświadczalnictwa Odmianowego (PDO).  
6. Sprawy różne.  

 
Ad. 1 
Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 
 

Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
wszystkich obecnych – członków Komisji oraz zaproszonych gości. Stwierdził 
wymagane quorum. Następnie zaproponował zmianę porządku posiedzenia 
przesłanego pocztą - wprowadzenie do porządku dwóch dodatkowych punktów: 
Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji (jako punkt 3) oraz Zaopiniowanie 
projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej z budżetu Województwa Śląskiego w formie dotacji celowej Gminom 
województwa śląskiego na realizację zadań wybranych w ramach Marszałkowskiego 
Konkursu „Inicjatywa Sołecka” w 2019 roku (jako punkt 4). Numeracja kolejnych 
punktów ulegnie zmianie: Prezentacja Porejestrowego Doświadczalnictwa 
Odmianowego (PDO) stanie się punktem 5 a Sprawy różne punktem 6. Następnie 
zapytał czy ktoś ma uwagi do przedstawionego porządku posiedzenia.  
Nikt nie zgłosił uwag. Zaproponowany porządek posiedzenia został przyjęty przez 
aklamację.  
 
Ad.2  
Omówienie Raportu o stanie województwa za rok 2018. 
 
Kierownik Regionalnego Centrum Analiz i Planowania Strategicznego Wydziału 
Rozwoju Regionalnego Urzędu Marszałkowskiego w Katowicach Mariusz 
Raczek omówił w formie prezentacji multimedialnej Raport o stanie województwa za 
2018 rok (wydruk prezentacji stanowi załącznik nr 3 do protokołu).  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora w trakcie prezentacji odniósł się do 
prognoz demograficznych dotyczących spadku ilości mieszkańców oraz zmiany 
struktury wiekowej ludności. Zwrócił uwagę, że nie jesteśmy w stanie dokładnie 
wyliczyć czy spadek populacji będzie aż tak wielki. Wynika to z przyjętych metod 
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badawczych. Nie ma przykładowo odpowiedzi na pytanie, ile mamy ludzi z Ukrainy i 
na ile będzie to zmieniało wszystkie inne czynniki. Danymi, które są przedstawiane 
należy się przejmować i szukać rozwiązań, jak uniknąć konsekwencji z nich 
wynikających. Istnieje jednak pewna nadzieja dotycząca migracji z Ukrainy i innych 
terenów pogranicznych, która ma miejsce a nie jest dokładnie zbadana. Do 
rozwiązania jest kwestia, jak zachęcić większą ilość do przyjechania tutaj i pozostania.  
Kierownik Regionalnego Centrum Analiz i Planowania Strategicznego Wydziału 
Rozwoju Regionalnego Urzędu Marszałkowskiego w Katowicach Mariusz 
Raczek kontynuował omawianie prezentacji.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora podziękował za przedstawioną 
informację. Wobec braku pytań ze strony członków Komisji przeszedł do kolejnego 
punktu porządku posiedzenia.  
 
Ad. 3  
Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji. 
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przypomniał, że protokoły nr 4, 5, 6 
zostały przesłane do Radnych pocztą elektroniczną. Następnie zapytał czy ktoś ma 
uwagi do przedłożonych protokołów. Wobec braku zgłoszeń przeszedł do głosowania 
w sprawie przyjęcia protokołów.  
Komisja w głosowaniu – za:5, przeciw:0, wstrzymało się:0 – przyjęła: 
protokół nr 4 z posiedzenia w dniu 26 lutego 2019 roku. 
protokół nr 5 z posiedzenia w dniu 25 marca 2019 roku.  
protokół nr 6 z posiedzenia w dniu 20 maja 2019 roku.  
 
Ad. 4  
Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej z budżetu Województwa Śląskiego w formie dotacji 
celowej Gminom województwa śląskiego na realizację zadań wybranych w ramach 
Marszałkowskiego Konkursu „Inicjatywa Sołecka” w 2019 roku. 
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przeszedł do omawiania projektu uchwały 
zawartego na druku VI/100. Chodzi o udzielenie w łącznej kwocie 4 499 527,35 zł 
dotacji celowych w ramach Marszałkowskiego Konkursu „Inicjatywa Sołecka” w 2019 
roku. Przypomniał, że wnioski oceniano zgodnie z przyjętymi kryteriami. Przyznawanie 
punktów odbywało się według następujących kryteriów wyboru: 

1. Zadanie jest realizowane w gminie, w której jest utworzony fundusz sołecki na 
rok składania wniosku o przyznanie pomocy – 3 punkty, 

2. Zadanie jest związane z obchodami 100. Rocznicy wybuchu I. Powstania 
Śląskiego – 2 punkty, 

3. Jeżeli wnioskowana kwota dofinansowania wynosiła nie więcej niż 50% 
kosztów kwalifikowanych zadania – 2 punkty, 

4. Wydatki zaplanowane we wniosku na realizację przedsięwzięcia są racjonalne, 
spójne, efektywne i adekwatne w zakresie wsparcia dla sołectwa, gminy i 
regionu – od 0-4 punktów.  

Dotacji przyznano 238, ich wykaz stanowi załącznik do uchwały. Następnie zwrócił się 

do Radnych, czy mają jakieś pytania do przedłożonego projektu? Wobec braku pytań 

przeszedł do głosowania i zapytał, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu 

uchwały? 
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Wynik głosowania: za 5, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Opinia: Komisja Rolnictwa i Terenów Wiejskich na posiedzeniu w dniu 
17 czerwca 2019 roku przyjęła pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały 
Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie udzielenia pomocy finansowej 
z budżetu Województwa Śląskiego w formie dotacji celowej Gminom 
województwa śląskiego na realizację zadań wybranych w ramach 
Marszałkowskiego Konkursu „Inicjatywa Sołecka” w 2019 roku (druk VI/100)  
 
Ad. 5  
Prezentacja Porejestrowego Doświadczalnictwa Odmianowego (PDO).  
 
Członkowie Komisji udali się w teren i obejrzeli pola doświadczalne prowadzone przez 
Stację.  
Po powrocie Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr 
inż. Norbert Styrc omówił prezentację multimedialną pn. „Porejestrowe 
Doświadczalnictwo Odmianowe. Śląsk 1999 – 2019” (wydruk prezentacji stanowi 
załącznik nr 4 do protokołu). 
 
Radny Stanisław Baczyński zapytał Pana Dyrektora Styrca o udział w dożynkach.  
Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr inż. Norbert 
Styrc odpowiedział, że nie uczestniczy w dożynkach zewnętrznych i innych tego typu 
wystawach. Preferuje prezentację dorobku Stacji na miejscu – pokazanie efektów 
doświadczeń wprost na polach. W środowisku rolniczym Stacja jest znana. Badania 
trwają długo. Jeżeli wyniki są powtarzalne i wszystko jest w porządku trwają one dwa 
lata. W przypadku odmiany do której pojawił się jakiś znak zapytania, badanie 
przedłuża się o trzeci rok i dopiero po trzecim roku podejmuje się decyzję o 
opatentowaniu odmiany. Stacja przechodzi dużo kontroli. Hodowcy mają prawo 
kontrolować uprawy od siewu do zbioru. Prace hodowlane są wielkie i kosztowne. 
Kontrole przeprowadza też jednostka centralna.  
Radna Ewa Gawęda podkreśliła zasługi Stacji, która dba o to by jak najmniej chemii 
było w uprawach kolejnych odmian. Widać ogromną pracę na rzecz rolników żeby 
dostali dobry materiał, dzięki któremu będą mogli utrzymać gospodarstwa. Nie muszą 
się martwić o zagrożenia bo Stacja wykonała rzetelna pracę za nich.  
Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr inż. Norbert 
Styrc podkreślił, że najbardziej cieszą i satysfakcjonują telefony od rolników w trakcie 
zbiorów plonów, kiedy informuję jak wiele zebrali. Zasygnalizował, że w sierpniu Stacja 
składa wniosek do budżetu Województwa o dofinansowanie na kolejny rok. Komisja 
będzie opiniować budżet. Dzięki dzisiejszemu wyjazdowemu posiedzeniu Radni mogą 
zobaczyć na co te środki są przeznaczone.  
Radna Ewa Gawęda poruszyła kwestię dokładania środków do funkcjonowania 
ośrodka w Żabnicy. Może należy się zastanowić nad innymi rozwiązaniami - ocenić 
czy ośrodek rzeczywiście jest niezbędny czy też może nie lepiej dołożyć więcej 
środków i przenieść uprawy w inne miejsce.  
Radny Stanisław Baczyński podkreślił, że doświadczenia w Żabnicy są bezcenne 
dla upraw w ekstremalnych warunkach.  
Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr inż. Norbert 
Styrc zauważył, że tamtejsze doświadczenia są nieekonomiczne ale o ich 
funkcjonowaniu decyduje Centrala. 
Radny Józef Kubica zapytał czy Stacja prowadzi jakieś doświadczenia dotyczące 
żelowania? Chodzi o rośliny sadownicze np. truskawki?  
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Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr inż. Norbert 
Styrc odpowiedział, że truskawki są w Masłowicach (województwo łódzkie). 
Doświadczeń owocowych jest mniej a drzewa są w Zbiszowie pod Poznaniem. Zwrócił 
również uwagę, że badania na etapie rejestracji idą dwuetapowo. Na końcu przy 
patentowaniu są dwa badania: jedno w Pawłowicach i jedno doświadczenie w innej 
lokalizacji tzw. OWT. Każda odmiana musi być odrębna (czymś się wyróżniać), być 
wyrównana (musi mieć zachowane cechy przez te 3 lata) i być trwała (cechy muszą 
być trwałe).  
Radna Ewa Gawęda wróciła jeszcze raz do tematu upraw w Żabnicy. Jest zrozumiałe, 
że z uwagi uprawy w górach tamte badania są cenne. Czy jest jednak możliwość by 
sami rolnicy, którzy mieszkają na tamtych terenach mogliby brać udział w tych 
badaniach? 
Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Pawłowicach mgr inż. Norbert 
Styrc odpowiedział, że z pozoru wydaje się, że uprawy są łatwe w prowadzeniu. 
Doświadczenia nie są łatwe. Jest kwestia sprzętu, osoby muszą wiedzieć co trzeba 
obserwować (wykonuje się różne pomiary). Doświadczenia nie mogą odbiegać od 
innych – jakość badań musi być zachowana na podobnym poziomie. Można przyjąć 
rozwiązanie o którym Pani Radna mówi, ciężko będzie jednak na końcu ocenić 
rzetelnie wiarygodność tych badań. Być może w dużych gospodarstwach ten model 
mógłby się sprawdzić. W górach mamy jednak do czynienia z małymi gospodarstwami. 
Wydawało się swojego czasu, że konkurencję w prowadzeniu badań dla Stacji zrobią 
firmy prywatne ale ilość doświadczeń w kolejnych latach przeczy takiemu 
przypuszczeniu – ich ilość raczej wzrasta niż maleje. Prowadzenie doświadczeń nie 
jest proste, szczególnie ważne jest przygotowanie odpowiedniego płodozmianu.  
Na koniec Pan Dyrektor podkreślił dobrą współpracę z Urzędem Marszałkowskim, 
zwłaszcza z Wydziałem Terenów Wiejskich w kolejnych latach.  
 
Ad. 6  
 
Sprawy różne.  
Wobec braku zgłoszeń Przewodniczący zakończył posiedzenie Komisji  
 
Protokół sporządziła 
Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska 

Przewodniczący Komisji 
Rolnictwa i Terenów Wiejskich 

Rafał Kandziora 


